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Viszály a világszövetségben 

Mi lesz veled, MVSZ? 

Balogh László: „Az összmagyarság érdekeit nem szabad 
(Fotó: Schmidt Andrea) 

Él jegyzet 

A botrányos hírek, amelyek a Magyarok Világszövetségé-
nek (MVSZ) háza tájáról kelnek szárnyra mostanában -

elkedvetlenítők. (Az ember azért használ ilyen lapos jelzőket, 
mert túl sok háztájról túl sok a botrányos hír, olyannyira, 
hogy különbséget tenni közzöttük sincs kedv...) A „lélek-
tan'-', ami az MVSZ-katyvasszal összefüggésbe hozható, 
azért elég érdekes. Mert miért van az, hogy akinek semmi 
köze nem volt (nincs és nem is lesz) ehhez a szervezethez, 
most az is szégyellheti magát. Aki nem „sorstárs", vagyis 
akinek fájni ugyan fáj a Trianon-következmény, de persze 
nem „annyira", mint azoknak, akik az MVSZ-ben ezt unos-
untalan hangoztatják - az miért szégyenkezik? Aki magyar 
ugyan, de „csak" mert annak tartja magát és nem „magya-
rabb", mint ők ott az MVSZ-ben, az most mit szégyell? 

Az anakronisztikus magyarkodás és körülötte a vircsaft a 
maga meglepő ostobaságával - az a szégyenletes. Az ügyet-
lenség, ahogyan kisszerű hatalommániások folyamatos jó-
szándék-hangoztatással próbálnak szemfényveszteni - az a 
szégyenletes. 

Most, hogy az új elnök, a „székely" Patrubány Miklós 
(akinek a nevét egyébként éber magyarok már elemezték és 
azt találták, nem is székely, hanem örmény-román) bizton-
sági őrök igénybevételével szervez nagytakarítást a székház-
ban, a fele elnökségi tag felfüggeszti a működését, a külügy-
miniszternek pedig nyilatkozni kell, hogy Magyarország kül-
politikája változatlan azután is, hogy az MVSZ - egy tartóz-
kodással - megszavazta a trianoni határok felülvizsgálati 
kérelmét, most józan számítások szerint szét fog esni a szer-
vezet. 

A kormány szempontjából talán ez lesz a kisebbik rossz, 
mert az igazi rossz az lett volna, ha mégis a kormányfő-

főtanácsadó Boross Pétert szavazzák be elnöknek, ahogyan 
ezt a kormányfő tanácsolta, és mondjuk azután szavaznak 
Trianonról és lopják el a hamutartókat a szállodából. A mi 
szempontúkból, a szervezeten kívüli, magunknak valók és 
magunkat magyarnak vallók szempontjából - gancegál. így 
is, úgy is miénk a szégyen, plusz álljuk a cechet: a magyarok 
világtalálkozója és az MVSZ elnökválasztása 70 millió álla-
mi forintba került. Szóval: lehet, hogy vannak minálunk 
magyarabbak, de hogy balekabbak is lennének, azt kétlem. 

Patrubány ultimátuma 

Gál-Szemkeö 
„ c s e r e " 

Budapest (MTI) 
Gál András Levente ed-

digi miniszteri biztos lesz 
az ok t a t á s i t á rca ú j köz-
igazga tás i á l l amt i tká ra -
közöl te Pokorni Zoltán, a 
szaktárca vezetője . A mi-
niszteri biztos Szemkeő Ju-
ditot váltja fel az államtit-
kári poszton. A közigazga-
tás korábbi vezető je Har-
rach P é t e r f e l k é r é s é r e a 
S z o c i á l i s é s C s a l á d ü g y i 
Minisz tér ium polit ikai ál-
lamti tkáraként dolgozik a 
j ö v ő b e n . Gál András Le-
vente miniszteri biztosként 
a szaktárca háttérintézmé-
nyeit felügyelte. 

Csarnok-
avató 

Dunakiliti (MTI) 
A g u m i és m ű a n y a g 

c sa t l akozás t echn ika i e le-
meket gyártó Veri tas Kft . 
3 3 0 0 n é g y z e t m é t e r e s 
ü z e m c s a r n o k á t a v a t t á k 
k e d d e n a G y ő r - M o s o n -
Sopron megyei Dunaki l i -
tin. A dunakiliti cég a né-
m e t a u t ó i p a r i b e s z á l l í t ó 
Veritas AG 100 százalékos 
leányvállalata. Alaptőkéje 
9 5 m i l l i ó f o r i n t . Öt é v e 
működik Magyarországon. 
Tavaly i fo rga lma elérte a 
642 mill ió forintot . Az új 
üzemcsarnok sorrendben a 
h a r m a d i k . A k o r á b b a n 
emel t c sa rnokokban több 
mint háromszáz munkatárs 
do lgoz ik két m ű s z a k b a n . 
Az ú j csarnokban további 
száz munkahelyet alakíta-
nak ki. 

Lassú 
áta laku lás 

Szekszárd (MTI) 
A M e z ő g a z d a s á g i Ter -

melők Tolna Megyei Szö-
vetsége tagszervezete inek 
nagyobbik hányada 1999-
ben veszteséges volt, az 55 
szövetkezet és társas vállal-
kozás közül 22 zárta ered-
m é n y e s e n a tava ly i éve t . 
Az e redmények a lapján a 
tagszervezetek kétharmada 
k o m o l y a b b f e j l e s z t é s b e 
n e m f o g h a t . A m e g y e 
m e z ő g a z d a s á g á b a n é rzé -
k e l h e t ő a z á t a l a k u l á s , d e a z 

e lvá rha tóná l k i sebb mér -
tékben. A szerkezetváltás-
hoz szükséges infrastruktú-
ra kialakítása ugyanis várat 
magára. A zöldség- és gyü-
mölcstermesztésre való át-
térés például elképzelhetet-
l en f e l d o l g o z ó i p a r és 
hűtőkapacitás nélkül. 

Vihart kavaró határo-
zataival, ellentmondásos 
választási eredményével, 
a belső megosztottságra 
utaló nyilatkozatháború-
val a hazai és a nemzet-
közi politika érdeklődési 
körébe került a magya-
rok legkiterjedtebb szer-
vezete, a Magyarok Vi-
lágszövetsége (MVSZ). A 
kialakult helyzet értel-
mezését, illetve a megú-
julás lehetőségeinek föl-
vázolását kértük Balogh 
Lász lótó l , Szeged or-
s z á g g y ű l é s i képvi -
selőjétől, akit a múlt hét 
végén az MVSZ elnöksé-
gi tagjává választottak. 

- Mi az oka a patthelyzet-
nek? 
- Az a l approb léma: az 

alapszabály. A most érvényes 
alapszabály szerint ugyanis 
akkor lehet csatlakozni az 
MVSZ-hez, ha azt az adott 
ország jelenlegi vezetése jó-
váhagyja . Ez, a személyes 
szimpátia érvényesülését is 
lehetővé tevő helyzet szelek-
ciót indított el. A másik sza-
bály, mely szerint az anyaor-
szági, a nyugati és a Kárpát-
medencei magyarság 100-
100 küldöttet állíthat, azzal a 
következménnyel járt, hogy 
az utóbbi csoportban az erdé-
lyiek túlsúlyba kerültek, amit 
a posztok elosztásában érvé-
nyesítettek is. Sokkal szeren-
csésebbnek találtam volna, 
ha olyan személy kerül a vi-
lágszövetség élére, aki eddig 
nem volt a szervezetben, nem 
osztotta meg az erőket. Integ-
ráló szerepe miatt örömmel 
támogattam volna Szakály 
Sándort. Vagy Boross Pétert, 
akinek miniszterelnöksége 
idején kapott önálló ingatlant 
az MVSZ, illetve lett „önálló 
rovat" az Országgyűlés költ-
ségvetésében. 

- Az elnökhelyettesből lett 
elnök, Patrubány Miklós 
ellenezte, hogy a megüre-
sedett tisztségre új sze-

Budapest (MTI) 
A Mol Rt. az e l m ú l t 

években viszonylag tisztes-
ségesen, késleltetéssel érvé-
n y e s í t e t t e a v i l á g p i a c i 
kőolaj- és benzinárakat, az 
utóbbi öt hónap áremelései 
azonban nehezen indokol-
hatók akár a világpiaci árak 
emelkedésével, akár a dollár 
erősödésével - jelentette ki 
Járai Zsigmond pénzügymi-
n i s z t e r a k o r m á n y kedd i 
ülése utáni saj tótájékozta-
tón. 

mélyt válasszon az 
MVSZ? 
- Sú lyos h i ányosság , 

hogy az M V S Z - n e k most 
nincs elnökhelyettese. E tisz-
tet éppen azért hozta létre a 
világszövetség, hogy e kiter-
jedt szervezet elnökét kont-
rollálja, többek között költ-
ségvetési kérdésekben. Az új 
elnököt támogatóknak sike-
rült elérniük, hogy ezentúl 
egy kézben koncentrálódjon 
minden... 

- Miközben úgy hírlik, a 
könyvvizsgáló szerint, 
Patrubány mint elnökhe-
lyettes nevéhez 20 millió 
forintos hiány kötődik. 
Az MVSZ-nek van-e új, 
elfogadott költségvetése? 
- Nincs, ugyanis a szava-

záskor a teremben nem volt 
jelen kétszáz küldött, nem 
kétharmados többséggel szü-
letett a határozat. E hiányos-
ság fölfedezésének hatására 
írtam alá a nyilatkozatot. 

A pénzügyminiszter el-
mondta: szerdán konzultálni 
fog a Mol Rt. vezetőivel , 
ame lynek során arra kéri 
őket, hogy az áremeléseket 
lassabban, a csökkenéseket 
g y o r s a b b a n r e a l i z á l j á k a 
benzinárakban, illetve ala-
kítsanak ki olyan árkiegyen-
lítő mechanizmust, amely-
nek kere tében nem az ár-
emelkedés, hanem a csök-

- Ebben a dokumentum-
ban az MVSZ 24 fős el-
nökségének 13 tagja kije-
lenti: nem tudja elfogadni 
az egyébként demokrati-
kus elnökválasztás ered-
ményét. A küldöttgyűlés 
elején nem látszott, hogy 
patthelyzet alakulhat ki? 
- De, é rzéke lhe tő volt . 

Annyira kiegyenlítettek vol-
tak az erőviszonyok, hogy a 
választás megosztotta a kül-
dötteket. Ezért javasoltam, 
hogy már az e lsó napon 
kezdjük meg a tisztújítást. Az 
erdélyiek ezt ellenezték, ezért 
csúszott későbbi időpontra a 
szavazási procedúra. 

- Mi az oka annak, hogy 
az anyaországi elnökségi 
tagok zöme - az egy, a 
miépes Gidai Erzsébet, a 
nagy vihart kavart, a tria-
noni békediktátum felül-
vizsgálatát kimondó hatá-
rozat kezdeményezőjét, az 
új elnök támogatóját kivé-

kenés idején érnek el na-
gyobb profitot. 

Járai Zsigmond hangsú-
lyozta ugyanakkor: az állam 
25 százalékos részesedésé-
vel csak igen korlátozott ha-
tást tud gyakorolni az olaj-
társaság üzletpolitikájára. 

A keddi kormányülésen 
elvetették azt a lehetőséget, 
hogy hatósági áras termékké 
nyilvánítsák a benzint, mivel 

önös célokért föláldozni." 

ve - aláírta a nyilatkoza-
tot? 
- A küldöttgyűlésen történ-

tek miatt az ország külpoliti-
kai stabilitását látjuk veszé-
lyeztetve. A székházban mos-
tanában tapasztalható durva-
ságok pedig tovább mélyítik a 
világszövetségen belüli szaka-
dékot. 

- Az MVSZ hogyan tehető 
ismét működőképessé? 
- Az én javaslatom egy új 

alapszabály és egy új költség-
vetés készítése és elfogadása, 
egy új alelnök választása, il-
letve egy rendkívüli kül-
döttgyűlés összehívása. Mi, az 
MVSZ magyarországi régió-
jának nyilatkozatot aláíró tag-
jai csütörtökön találkozunk, 
hogy megbeszéljünk, mit te-
hetünk a világszövetség me-
gújításáért. Kiindulópontunk, 
hogy az összmagyarság érde-
keit nem lehet önös, egyéni 
célokért föláldozni! 

Ú . I . 

Magyarország az energiapi-
ac liberalizálását vállalta az 
Európai Unió felé. 

A kabinet nem látja indo-
koltnak a fix összegű jöve-
déki adó csökkentését sem, 
ame lyhez a kö l t ségve tés t 
kellene módosítani. A mi-
niszter közlése szerint 1990 
óta 70- rő l 60 s záza l ék ra 
csökkent a benzin adótartal-
ma, ami az Európai Unió át-
laga alatt van. 

(Azaz annyi, mint Svájc-
ban. -A szerk.) 

Budapest (MTI) 
Amennyiben a május 27-én 

önmaguk tevékenységét fel-
függesztő MVSZ-elnökségi ta-
gok június 7-éig nem jelzik az 
elnökség munkájában való 
részvételi szándékukat, akkor a 
világszövetség elnöke kényte-
len lesz megállapítani, hogy a 
12 elnökségi tag megszegte az 
alapszabályban rögzített és az 
elnökségi tagok által is vállalt 
tagsági és vezető tisztségvi-
selői kötelezettségeket - erről 
Patrubány Miklós levélben tá-
jékoztatta az érintetteket. 

A Magyarok Világszövetsé-
gének elnöke a levélben meg-
állapítja: a tevékenységüket 
felfüggesztő elnökségi tagok 
közös nyilatkozata „magasabb 
jogi normába is ütközik". 
Megsérti ugyanis az egyesülési 
jogról szóló törvénynek azt a 
paragrafusát, amely szerint „a 

társadalmi szervezet tagja kö-
teles eleget tenni az alapsza-
bályban meghatározott köte-
lességeinek". Patrubány Mik-
lós arra kérte a 12 elnökségi 
tagot, hogy postafordultával 
jelezzék: valóban csatlakoztak-
e az aláírókhoz, illetve fenn-
tartják-e továbbra is csatlako-
zási szándékukat. 

A megerősítő nyilatkozatra 
azért van szükség, mert a má-
jus 27-én, az MVSZ határozat-
képtelen küldöttgyűlésének le-
vezető elnökéhez eljuttatott 
nyilatkozaton nevük mellett 
nem szerepelt az illetők aláírá-
sa. Hódi Sándor elnökségi tag 
az elnöki kollégium előtt 
később kijelentette, hogy nem 
írta alá a nyilatkozatot, noha a 
neve fel volt tüntetve a listán. 
Jelezte, hogy továbbra is vál-
lalja a munkát az MVSZ el-
nökségében. 

Tőzsdei jelentés 
Kedden a hétfői napot 

utánozva, ismét erős vételi 
kedv jelentkezett a tőzsdén. 
A BUX index záróértéke 
8994 pont lett, amely 168 
pontos emelkedést követő-
en alakult ki. A külföldi 
vételek hatására ismét jól 
szerepelt a Richter- Matáv-
Mol-OTP négyes, azonban 
most már csatlakozott hoz-
zájuk néhány másik papír 
is (pl. A Fotex és a Zalake-
rámia). A térség más tőzs-
déi is remekül szerepeltek 
(pl. a lengyel WIG). Az eu-
rópai tőzsdék és az ameri-
kai piacok szintén jó for-
mában voltak A nap jelen-
tős híre volt a Francé Tele-
com akvizíciója, amellyel 
az Orange távközlési céget 
vásárolja meg a Vodafone-

D L N A I N V E S r 
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tói. így Európában a máso-
dik legnagyobb távközlési 
szolgáltató cége jöhet most 
létre A befektetők számára 
fontos lehet az, hogy szer-
dán forog utoljára osztalék-
szelvénnyel az idei év meg-
lepetése, a 450 forintot fi-
zető Rába. Fontos támpon-
tot fog adni a piacnak a 
csütörtöki, magyar előzetes 

GDP-adat. Az amerikai fo-
gyasztói bizalmi index má-
jusban meredeken emelke-
dett 137 pontról 144 pont-
ra, amely az amerikai fo-
gyasztók töretlen bizalmát 
tükrözi. Az adat a gazda-
sági növekedés szempont-
jából kedvező,de inflációs 
oldalról nem.c 

Réuvésy mv« HyHéér Zéréér Zéréér 
réltelés 

Zéréér (X) 
vélterés 

BORSODCHEM 9 340 9 300 -40 -0,43 
DÉMÁSZ 15 580 16 000 +350 +2,24 
ÉGIS 11 980 12100 +100 +0,83 
FOTEX 285 307 +24 +8,48 
MATÁV 1 919 1 928 +34 +1,80 
MOL 4 860 4 880 +40 +0,83 
OTP 14 610 14 995 +395 +2,71 
PICK 10 350 10 335 -15 -0,15 
RICHTER 16 000 16140 +325 +2,05 
TVK 4150 4 100 0 0,00 

TeL: (62) 450 000 Szeged Takaréktár u , l . Lombardhitel ügyintézés 
Szegedi képviselete a Tisza-Invest Kft. 6V1 18 % -os kamattal 

Mészáros Rezsőt újraválasztották 

A Bokros-csomag és a nyelvvizsgák 
Budapest (MTI) 

A főiskolai hallgatók 
20-30 százalékát érinthe-
ti az Oktatási Minisztéri-
um javaslata, amely sze-
rint a 2001. július 31-éig 
lezajló államvizsgák ese-
tében az intézményi ta-
nácsok dönthetnének ar-
ról, hogy a diplomához 
megkövetelik-e a nyelv-
vizsgát. 

Kiss Ádám, a szaktárca 
felsőoktatásért és tudományos 
ügyekért felelős helyettes ál-
lamtitkára a Magyar Rektori 
Konferencia keddi budapesti 
ülésén a Bokros-csomag nyel-
vi képzésre gyakorolt leépítő 
hatásával, illetve a nyelvvizs-
ga akkreditációk kapcsán kia-

lakult helyzettel indokolta a 
javaslatot. 

Detrekői Ákos, a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudomá-
nyi Egyetem rektora az elkép-
zelés demoralizáló hatására 
hívta fel a figyelmet. 

A helyettes államtitkár vá-
laszában reményét fejezte ki, 
hogy bizonyos intézmények 
semmiképpen sem tekintenek 
majd el a nyelvvizsgától és azt 
továbbra is a diploma feltéte-
lének tartják. A felvételi vál-
tozások kapcsán szólt arról is, 
hogy 2001-től bevezetik az 
egységes, 120 ponton alapuló 
számítási rendszert. A tervek 
szerint a hozott pontszámba 
10 pont erejéig az érettségi 
eredménye is beszámítana, 
nyelvvizsgáért, illetve a tanul-

mányi versenyeken elért he-
lyezésekért pedig összesen 
maximum 5 pontot kaphatná-
nak a felvételizők. 

A változás értelmében szá-
mítógép osztaná szét a helye-
ket. A minisztérium azonban 
semmiképpen sem szeretné, 
hogy a hallgatói létszám 5 
százaléknál nagyobb mérték-
ben változzon egy-egy intéz-
ménynél, illetve a régión belü-
li elvándorlás fokozódjon. 

- Várhatóan 2002-tól vagy 
2003-tól vezetik be az egysé-
ges felvételi vizsgát - tette 
hozzá Kiss Ádám. 

A finanszírozási rendszer 
átalakulása kapcsán elmondta: 
az egyetemek és főiskolák 
költségvetésében az idén 2,68 
milliárd forint pluszforrást ter-

veznek, amiből 800 millió a 
„bértartalom". Az összeget a 
kormány pozitív döntése ese-
tén július 31-éig megkapják 
az intézmények. 

Mészáros Rezső, akit a 
konferencia ismét elnökévé 
választott, a képzési és fenn-
tartási normatívák „összemo-
sásának rendszerét" kifogá-
solta. 

Kiss Ádám válaszában 
egyetértett azzal, hogy hosszú 
távon ezeket szét kell válasz-
tani. Arra a többek által felve-
tett kérdésre, hogy miért hi-
ányzik a jövő évi költségve-
tésből ugyanannyi pénz, mint 
amennyit az idén az árvíz mi-
att elvontak, nem tudott vá-
laszt adni. Elismerte: ez „nem 
fair" dolog. 

Kormány és Mol 


